
خانم بيك پور، يكي از جهادگران خوزستان است 
كه براي حل مشكلات مردم شهرهاي اين استان 
در آبادان س��اكن شده اس��ت. او درباره بي تفاوتي 
مسئولان منطقه آزاد نسبت به مشكلات محرومان 
به خبرنگار »جوان« مي گويد: »قرار بود كاخ آبادان 
به نف��ع محرومان منطق��ه فروخت��ه و براي حل 
مش��كلات نيازمندان يا اشتغالزايي جوانان صرف 
شود، اما با آمدن رئيس جديد منطقه آزاد همه چيز 
به فراموشي سپرده شد، زيرا كه اين مقام مسئول 
گفته قرار نيست كاخ سفيد آبادان فروخته شود، 
بلكه از آن به عنوان بيمارس��تان ي��ا بخش اداري 
منطقه آزاد اس��تفاده خواهد ش��د. اين اظهارات 
در حالي مطرح ش��ده كه آبادان چهار بيمارستان 
دولتي، نيمه خصوصي و خصوصي دارد و ما مشكل 
كمبود بيمارستان نداريم، همچنين اگر قرار باشد 
اين س��اختمان به اداره دولتي منطقه آزاد تبديل 
ش��ود، بايد بگويم كه آب��ادان به ق��در كافي اداره 
دارد، اما مدير كاربلد ندارد و اين مش��كل اساسي 

خوزستان است كه بايد برطرف شود. «
 ش�وآف مس�ئولان در رس�انه ها و فرار از 

شنيدن گلايه ها
بيك پور درباره وقوع س��يل اخير در خوزس��تان 
توضيح مي دهد: »س��ه روز پشت سر هم بارندگي 
داشتيم و مش��كلات زيادي براي ساكنان منطقه 
ايجاد شد. به دليل اينكه در  هاي چاه فاضلاب از رو 
كار شده و خيلي راحت دزديده مي شود، هر چند 
وقت يكبار سارقان آنها را با خود مي برند. به همين 
دليل وقتي باران مي بارد و آب همه سطح زمين را 
مي گيرد، هنگام راه رفتن نمي دانيم كه پايمان را 
روي زمين مي گذاريم يا روي چاه فاضلاب بدون 
در ! اين مشكل سال هاست اتفاق مي افتد و كسي 
نيست كه آن را حل كند. در حالي كه با قرارگيري 
در ها از داخل چاه، مشكل سرقت آن حل مي شود و 
هنگام بارندگي كسي به داخل چاه سقوط نمي كند. 
متأس��فانه اخيراً يك كودك چهار ساله به داخل 
چاه س��قوط كرده و صدمه ديده است. سؤال من 
از مسئولان اين اس��ت كه چند كودك ديگر بايد 
آس��يب ببينند و چند نفر بايد بميرند ت��ا آنها به 

خودشان بيايند؟«
بيك پور در پاس��خ به اين س��ؤال كه آيا مسئولي 
در اين مدت به مناطق محروم س��ر زده اس��ت تا 
مشكلات را ببيند، اظهار مي دارد: »شنيده بوديم 
كه استاندار خوزس��تان قرار است به منطقه بيايد 
و حرف ها و گلايه هاي ما را بشنود، اما اين ملاقات 
هيچ وقت انجام نشد. متأسفانه مسئولان براي اينكه 
كارهاي نكرده شان را توجيه كنند، پيش مسئولان 
رده بالايی خود مي روند يا با رس��انه ها گفت وگو 
مي كنند تا خودشان را مدير موفق نشان دهند و 
در عمل هيچ كدام از مشكلات مردم حل نمي شود. 
در صورتي كه مسئولان بايد با مردمي كه در اين 
مناطق زندگ��ي مي كنند، صحبت كنن��د و ريز و 

درشت مشكلات را بفهمند. «
 باج گيري از خيرين به سبك مسئولان!

بيك پور با گلايه از باج گيري برخي از مس��ئولان 
ادامه مي دهد: »متأسفانه نه تنها مسئولان احساس 
مس��ئوليتي در قبال مردم محروم منطقه ندارند، 
بلكه برخي از آنها اقدام ب��ه باج گيري از خيريني 
مي كنند كه قرار اس��ت كار خي��ري انجام دهند. 
مثلًا آنها به خيرين مي گويند بايد ما را در بخشي 
از اين كار خير ش��ريك اعلام كنيد ي��ا از آن به ما 

سهم بدهيد! همين توقعات مس��ئولان است كه 
گاهي خيرين را فراري داده اس��ت و اگر كسي هم 
خواسته قدمي براي محرومان اين منطقه بردارد، 
پشيمان شده است. متأسفانه يكي از دلايل يكي 
نش��دن جهادگران در ش��هرهايي مثل سيستان 
و بلوچس��تان، خوزس��تان يا كرمان اين است كه 
به دليل نبود مس��ئولي دلس��وز، جهادي ها با هم 
متحد و يكي نمي شوند كه اگر غير از اين بود، يك 
مسئول دلسوز به عنوان رهبري واحد جلوتر از بقيه 
مي ايستاد و با كمك او تمام جهادي ها مي توانستند 
شهر به شهر اين كشور را آباد كنند و كارها را پيش 

ببرند. « 
اين خانم جهادگر در پاس��خ به اين س��ؤال كه آيا 
سيل هاي خوزستان قابل پيش بيني و پيشگيري 
بوده اس��ت يا نه؟ مي گويد: »بله تمام اين سيل ها 
قابل پيش بيني و قابل پيشگيري از خسارت جاني 
و مالي هستند، اما متأسفانه هيچ كس براي مقابله 
با آن اقدامي نمي كند. آن س��الي كه حاج قاس��م 
سليماني به ش��ادگان آمدند، گفتند: »كاري كه 
براي جلوگيري از خسارات سيل انجام مي دهيم، 
موقت است. بايد براي سال هاي آينده خودتان را 
آماده كنيد، اما هيچ كدام از مس��ئولان گوششان 
به اين حرف بدهكار نبود و هي��چ كاري نكردند و 
هيچ كس هم براي آن آماده نشد. متأسفانه نتيجه 
اين س��وءمديريت هاي انجام شده، زمين خوردن 
س��المندان و زن بارداری بود كه بچه اش را سقط 
كرد. فيلم اين حوادث را گرفتم و در فضاي مجازي 
پخش كردم، اما هيچ كدام از مسئولان براي كمك 

نيامدند. «
 خاكي كه هم ليز مي ش�ود و هم گل آلود و 

چسبناك!
بيك پور درباره چسبناك شدن خاك و خراب شدن 
خانه هاي كاهگلي شادگان پس از بارش باران اظهار 
مي دارد: »اكثر روستاهاي شادگان مخصوصاً آنهايي 
كه چسبيده به تالاب هستند، خاكي از ماسه بادي، 
شن، گل رس و خاك دارد، وقتي باران روي خاكي 
كه پساب نيشكر و جزر و مد خليج فارس را به خود 
ديده و شور هم شده است ببارد، هم ليز مي شود و 
هم گل آلود و چس��بناك، آن وقت ديگر نمي شود 
روي زمين راه رفت و گاهي كفش در گل مي ماند و 
پا از داخل كفش بيرون مي آيد. همچنين خانه هاي 
شادگان كاهگلي است و با بارندگي، سقف روي سر 

اهالي خانه خراب مي شود. «

اين خانم جهادگر روزي را كه در آبادان سيل بيايد، 
پيش بيني مي كند و با وحشت مي گويد: »اگر در 
آبادان سيل بيايد، همه جا محصور مي شود و زير 
سايه غفلت و بي توجهي مس��ئولان منطقه همه 
آبادان زير خاك خواهد رفت؛ چراكه بهمنش��ير 
را لايروبي نكرده اند و ب��راي لايروبي آن هم هيچ 

برنامه اي وجود ندارد. «
او ادامه مي دهد: »با لايروبي و املاح موجود در آن 
مي توان بهترين مصالح ساختماني را ساخت. اين 
نعمتي است كه خدا به كارون و بهمنشير داده است، 
اما هيچ كس به آن توجه نمي كند و با اين بي توجهي 
روزي كه سيل به سمت آبادان و خرمشهر حركت 

كند، خدا به داد همه ما برسد. «
 لزوم لايروبی رودخانه های خوزستان

مجتبي يوسفي، نماينده مردم اهواز، باوي، حميديه 
و كارون و عضو هيئت رئيس��ه مجلس ش��وراي 
اس��لامي درباره مش��كلات عديده خوزستان به 
خبرنگار »جوان« مي گويد: »متأس��فانه دولت ها 
بخش��ي نگر بوده اند و در تمام اين سال ها فقط به 
چند اس��تان محدود رس��يدگي كردند. در حال 
حاضر پنج ماه از عملك��رد دولت جديد مي گذرد 
و اميدواريم اين دولت به خوزستان توجه ويژه اي 

داشته باشد. «
او درباره لايروب��ي نكردن رودخانه بهمنش��ير و 
مشكلات ناش��ي از آن مي گويد: »مسئله لايروبي 
رودخانه ها تخصصي اس��ت، اما به طور كلي اين 
مسئله واضح اس��ت كه لايروبي رودخانه ها انجام 

نمي شود و اگر هم انجام شود، بسيار كند است. «
اين نماينده مجلس به تلاش گروه هاي جهادي در 
خوزستان اشاره مي كند و اظهار مي دارد: »گروه هاي 

جهادي در مناطق محروم به خصوص در خوزستان 
حضور بسيار مؤثري دارند و نسبت به دولت تلاش 

بيشتري در جهت رفع نياز محرومان داشته اند. «
او به حادثه تلخ سيل در دو س��ال گذشته اشاره 
مي كند و مي گويد: »س��ال 98 و سيلي كه به راه 
افتاد، حاص��ل س��وءمديريت هاي وزارت نيرو و 
حتي س��ازمان محيط زيس��ت بود، اين سيل را 
س��وءمديريت ها ايجاد ك��رد و طبيعت دخالت 
چنداني در آن نداشت. متأسفانه شاهد آن بوديم 
كه به غير از اينكه س��يل ايجاد ش��ده، به اموال 
هموطنان آس��يب زد و جان آنها را هم گرفت، به 
علاوه اينكه حجم زيادي از گل و لاي رس��وب ها 
توسط اين سيل به رودخانه ها وارد شد و حتي در 
بستر رودخانه حالت جزيره اي ايجاد كرد، به طور 
حتم با شدت بارندگي ها اين بستر دچار مشكلات 

زيادي خواهد شد. «
 كشور فقط تهران و چند استان نيست

يوسفي به خاك لايروبي و مرغوب بودن آن براي 
كش��اورزي اش��اره مي كند و مي گويد: »لايروبي 
رودخانه ها و سرعت بخشيدن به آن امري ضروري 
است. به علاوه اينكه خاك لايروبي براي استفاده 
در كشاورزي و كشت، بهترين نوع خاك محسوب 
مي شود و مي توان علاوه بر سروس��امان دادن به 
رودخانه، از لايروبي در كشاورزي استفاده كرد. « 

عضو هيئت رئيسه مجلس شوراي اسلامي در پاسخ 
به اين سؤال كه اگر دولت ها در رسيدگي به مناطق 
محروم و حتي لايروبي رودخانه ها كوتاهي كرده اند 
چرا مجلس به آنها تذكر نداده است، مي گويد: »تمام 
اين موارد در مجلس پيگيري شده است، اما دولت ها 
سليقه اي عمل مي كنند. سوءمديريت در دولت ها تا 
جايي پيش رفته كه مردم در سال 98 در خوزستان 
درگير سيل مي شوند و خسارت مي بينند و سال 
بعد خشكسالي را تجربه مي كنند. اين نشان دهنده 
سوءمديريت مسئولان اجرايي است كه بايد براي 

آن فكري شود. «
او به نقش رسانه ها براي ياري رساندن به مناطق 
محروم اشاره مي كند و مي گويد: »يكي از وظايف 
رسانه ها اين است كه تمام اين موارد را از مسئولان 
مطالبه و به مديران اجرايی كشور گوشزد كند كه 
كشور فقط تهران و چند شهر و چند استان محدود 
نيست، بلكه بايد به همه نقاط آن توجه كنند و در 

راستاي حل مشكلات مردم قدم بردارند. «
 از ه�در رفت�ن منابع آب�ي ت�ا راه افتادن 

سيلاب ها
همچنين امين محمودي، كارش��ناس كشاورزي 
و منابع آب��ي به لزوم پوش��ش گياهي و س��نگي 
براي كاهش سرعت سيلاب هاي احتمالي اشاره 
مي كند و مي گويد: »متأسفانه با وجود پيش بيني 
 بارندگي هاي شديد، اقدامي براي كاهش سرعت 
سيلاب ها انجام نمي شود و همين مسئله موجب 
خسارت جاني و مالي هموطنانمان شده است، اين 
در حالي اس��ت كه اگر اقداماتي در جهت كاهش 
سرعت س��يلاب هاي احتمالي انجام شود علاوه 
بر اينكه جلوي خس��ارت گرفته مي شود، آب در 
داخل خاك نفوذ كرده و سفره هاي زيرزميني پر 

آب مي شود. «
او ادامه مي دهد: »آبي كه به عنوان سيلاب به شهرها 
خسارت وارد مي كند، علاوه بر سرريز كردن سدها، 
وارد خليج فارس شده و از كش��ور بيرون مي رود. 
طبق آمار منتشر ش��ده حدود 70درصد از آب با 
مديريت غلط در كشور تبديل به ابر شده و توسط 
باد از كشور خارج مي شود. اين اعداد و ارقام نشان 
مي دهد كه ما كم آبي و خشكس��الي نداريم، بلكه 
با بحران س��وءمديريت منابع آب در كشور مواجه 

هستيم. « 
به گفته كارشناس منابع آبي، اگر آبخيزداري در 
كشور جدي تر گرفته مي شد، شاهد خسارات ناشي 
از سيل و كم آبي و خشكسالي در برخي از شهرهاي 

كشور نبوديم. 
 بي توجهي به آبخيزداري و سدسازي هاي 

اشتباه
محمودي اظهار مي دارد: »در حالي كه س��دهاي 
كش��ور تأثير سوءش��ان بيش از تأثير مثبت شان 
بوده اس��ت. ما همچنان به توس��عه سدسازي در 
كشور ادامه مي دهيم. اين در حالي است كه بخشي 
از آب هاي ذخيره ش��ده در پشت س��دها تبخير 
مي شود و توسط ابر به بيرون از كشور مي رود. مگر 
غير از اين است كه سدها را احداث كرديم تا جلوي 
سيلاب ها را بگيريم، پس چرا شاهد وقوع سيل هاي 
شديدي در لرستان، سيستان و بلوچستان، بوشهر، 
خوزس��تان و هرمزگان بوديم كه خسارات بسيار 
زيادي هم داشته اس��ت؟ در چنين شرايطي چرا 

سدسازي ها ادامه پيدا مي كند؟«
اي��ن كارش��ناس منابع آب��ي درب��اره وضعيت 
آبخي��زداري و پوش��ش گياهي در خوزس��تان 
مي گويد: »در شمال استان خوزستان شاهد آن 
هستيم كه چون بيشتر اراضي كوهستاني هستند 
و پوش��ش گياهي مناس��بي دارند، سيلاب هاي 
شديدي رخ نداده است. به علاوه اينكه با عمليات 
آبخيزداري خوبي كه صورت گرفته است سرعت 
روان آب ها تا حدي كنترل شده است، اما در مناطق 
جنوبي كه عمدتاً پوشش گياهي ضعيف تري دارند 
و همچنين لايروب��ي مناس��بي در رودخانه ها و 
تالاب ه��اي اين مناط��ق صورت نگرفته اس��ت، 
سيل هاي شديدتري اتفاق مي افتد و به جان و مال 

مردم خسارت وارد مي كند. «
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آبادان مدیر می خواهد نه اداره!
يك جهادگر در گفت وگو با »جوان«: كاخ آبادان قرار بود به نفع محرومان فروخته شود

 اما حالا می خواهند آن را ساختمان اداری كنند. آبادان مدير كاربلد می خواهد نه ساختمان اداری جديد

نجات بيماران آسيب نخاعي
 پس از نيم قرن تجربه

محققان ايراني موفق به توليد دستگاهي
 براي احياي بيماران نخاعي شدند

اكنون بيش از 50 س�ال از ظهور فن�اوري درمان ب�ا پالس الكتريكي 
مي گذرد، اما بسياري از بيماران در جهان از اثرات مفيد آن بي بهره اند. 
گروه�ي از محققان كش�ور با اس�تفاده از فن�اوري درمان ب�ا پالس، 
بيماران آسيب نخاعي را به گونه اي درمان كردند كه اميد براي درمان 
بيماران قطع نخاع هم ايجاد شده اس�ت. اين فناوري بيماران را قادر 
مي سازد تا راه رفتن در خانه و به دور از مراكز درماني را تمرين كنند. 
آسيب نخاعي هر نوع ضربه فيزيكي ش��ديد و جدي به نخاع است كه در 
صورت وخامت مي تواند موجب قطع شدن نخاع و زمينگير شدن بيمار شود.  
نخاع مجموعه اي طولاني از اعصاب و سلول ها است كه از بخش پاييني مغز 
تا پايين كمر امتداد دارد. نخاع سيگنال هايي را بين مغز و بقيه بدن منتقل 
مي كند. مهره هاي ستون فقرات هم استخوان هايي هستند كه روي هم قرار 

گرفته و ستون فقرات را تشكيل مي دهند. 
 اهميت درمان بيماران نخاعي در كشور

نخاع، مس��ئول ارس��ال پيام از مغز به تمام نقاط بدن و بالعكس است. در 
اهميت اين بخش از بدن همين بس كه ارسال پيام هاي نخاعي، ما را قادر 
به درك درد و حركت دادن اندام ها مي كند.  در اين ميان، آس��يب نخاعي 
مي تواند سبب جلوگيري از انتقال برخي يا همه پيام هاي عصبي به ساير 
نقاط بدن شود. نتيجه اين آسيب، از دست دادن تمام حس و قابليت حركت 
است. آسيب نخاعي نزديك به گردن، به طور معمول، باعث فلج در قسمت 
وس��يع تري از بدن، نسبت به آس��يب هاي نخاعي در ناحيه كمر مي شود.  
اهميت درمان بيماران نخاعي در كشور موجب شد سال 1384 دانشگاه 

تهران يك مركز تحقيقاتي در اين خصوص ايجاد كند. 
اساس تأسيس مركز تحقيقات ضايعات مغزي و نخاعي، با انجام پروژه سلول  
درماني ترميم ضايعات مغزي و نخاعي از سال 1380 توسط جمعي از اساتيد 
دانشگاه تهران بود كه پس از طي مطالعات حيواني، مطالعات انساني آن آغاز 
شد.   با توجه به نتايج بسيار خوب اين روش درماني، در سال 1384 تأسيس 
مركز تحقيقات ضايعات مغزي و نخاعي براي اين موضوع پيشنهاد شد كه 
مورد موافقت شوراي پژوهشي دانشگاه تهران قرار گرفت و از ابتداي سال 
1385 كار خود را آغاز كرد.   هم اكنون اين مركز داراي گروه هاي فعال در 
زمينه هاي مختلف پژوهشي، درماني و آموزشي است و تاكنون جراحي هاي 

مهمي هم در خصوص درمان بيماران نخاعي انجام داده است. 
 پيشتازي دانشگاه خواجه نصير

ركورد شكني در زمينه درمان بيماران نخاعي را روز پنج شنبه محققان يك 
شركت دانش بنيان زيرمجموعه دانشگاه خواجه نصيرالدين طوسي انجام 
دادند.  اكنون بيش از 50 س��ال از ظهور فناوري درمان با پالس الكتريكي 
مي گذرد، اما بسياري از كشورهاي جهان از اثرات مفيد آن بي بهره اند و در 
اين خصوص موفقيتي نداشته اند.  محققان مؤسسه دانش بنيان راهكارهاي 
زندگي و اميد مهام اكنون موفق شده اند درمان بيماران نخاعي را با كمك 
فناوري درمان با پالس الكتريكي به گونه اي انجام دهند كه در گام بعدي 

بيماران قطع نخاعي هم درمان شوند. 
ايده محوري فعاليت اين دانش بنيان، طراحي، ساخت و توليد دستگاه هاي 
توان بخشي براي بيماراني كه قادر به انجام حركات طبيعي در عضلات خود 

نيستند مانند افراد قطع نخاعي است. 
 راهكارهايي مؤثر و به صرفه براي بيماران

مدير عامل ش��ركت راهكارهاي زندگي و اميد مهام با بي��ان اينكه هدف 
ش��ركت ما يافتن راهكارهاي مؤثر، واقعي و به صرفه براي افرادي است كه 
هر روز با ضايعه نخاعي زندگي مي كنند، به تارنماي معاونت علمي رياست 
جمهوري گفت: نياز اصلي اين افراد گجت هاي كوچك براي تماس با پرستار 
يا روبات هاي غول پيكر براي كمك به انجام برخي اعمال نيست، نياز اصلي 
و رؤياي هر روز اين افراد راه رفتن است.  براي به حقيقت تبديل كردن اين 
رؤيا، تيمي متشكل از پزشكان و مهندسان با گرايش هاي گوناگون گرد هم 
آمده و تمامي استعدادهاي خود را عرضه كرده اند تا بتوانيم رؤياي دوباره 
برخاستن را براي افراد با ضايعه نخاعي به حقيقت تبديل نماييم.  محمدرضا 
روحي افزود: بيماران آسيب نخاعي مبتلا به فلج كامل پاها و تنه در هر دو 
سمت، علاوه بر از دس��ت دادن بهره وري براي جامعه و استقلال، به دليل 
نداشتن  تحرك، در معرض بيماري هاي بسياري اعم از ترومبوز وريد عمقي، 
آمبولي ريوي، زخم بستر، پوكي استخوان و افسردگي هستند كه برخي از 

اين بيماري ها، سبب مرگ آنها مي شوند. 
 مناسب براي بيماران هر نوع آسيب نخاعي

روحی ادامه داد: طبق بررسي هاي صورت گرفته، آمار اين بيماران در جهان 
در حال افزايش است. در حال حاضر درمان قطعي براي اين بيماران وجود 
ندارد، اما پيش��رفت هاي قابل ملاحظه اي در بازتواني اين بيماران صورت 
گرفته اس��ت.  اين محقق افزود: بازتواني اين بيماران با دس��تگاه تحريك 
الكتريكي عملكردي از بيش از 50 س��ال پيش آغاز ش��ده و تاكنون ادامه 
يافته است. هدف اين طرح، بررسي اثر دستگاه تحريك الكتريكي عملكردي 
با كانال هاي تحريكي بيشتر در بازتواني بيماران مبتلا به فلج كامل پاها و تنه 
ناشي از آسيب نخاعي است.  اين دستگاه مناسب براي بازتواني بيماران هر 
نوع آسيب نخاعي شامل جانبازان، مصدومان حوادث و سوانح است و به آنها 
كمك مي كند تا فرآيند راه رفتن را در خانه و مستقل از مراكز درماني  انجام 

دهند. در گام بعدي مي توانيم به سراغ بيماران قطع نخاعي هم برويم. 
 حمايت از محققان با دريافت تسهيلات

گفتني است اين دستگاه كه هم اكنون توليد شده مجوزها و استانداردهاي 
لازم را دريافت كرده، يك مدار اصلي است كه پالس الكتريكي توليد مي كند. 
همچنين از يك سري سيم هاي انتقال دهنده به عضلات و پدهاي سطحي 
تشكيل شده كه آن را به روي عضلات مي چسبانند و به اين ترتيب، پالس 
اعمال مي شود.  دستگاه تحريك كننده عصبي براي بيماران آسيب نخاعي، 
با دريافت تسهيلات مصوب معاونت نوآوري و تجاري سازي فناوري معاونت 

علمي و فناوري رياست جمهوري، مورد حمايت قرار گرفته است. 

مهسا گربندي
  گزارش  یک

حسین سروقامت

رها ش�دن زباله هاي پلاس�تيكي در طبيعت چق�در آزارتان 
مي دهد؟ دي�دن بطري هاي پلاس�تيكي در درياها چقدر روي 

اعصاب شماست؟ اصلًا چقدر دغدغه محيط زيست داريد؟
اگر ش�ما نيز همچو من چنين دغدغه اي داري�د، پديده جالب 

اكوبريك )Ecobrick( ايده ممتازي است!
زباله هاي پلاس�تيكي غير قاب�ل بازيافت را داخ�ل بطري هاي 
پلاستيكي خشك ريخته، سپس فشرده و محكم بسته بندي 

كنيد. بدين ترتيب شما يك اكوبريك ساخته ايد. 
آنها مي توانن�د به عن�وان بل�وك س�اختماني در پروژه هاي 
ساختمان س�ازي مورد اس�تفاده قرار گرفته، يا داخل شالوده 
بناها به كار روند؛ بهترين راه براي خلاص شدن از شر اين زباله ها 

در محيط زيست!
تازه؛ يك خبر عالي... »گروه اسپه« با هدف جلوگيري از ورود 
پلاستيك به طبيعت، پويش�ي خيرخواهانه راه انداخته است، 
اكوبريك هاي شما را تحويل می گيرد، با آنها در مناطق محروم 

مدرسه مي سازد!
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علیرضا سزاوار

با لبخند وارد شوید
 بدون لبخند خارج شوید!

بر اساس گزارش شش ماه سازمان بازرسي كل كشور، بيشترين شكايت 
مردم از دستگاه هاي اجرايي مربوط به سهل انگاري ها در انجام وظايف و 
مسئوليت ها اس��ت؛ ايجاد نارضايتي در مراجعان مردمي در رتبه بعدي 

قرار دارد. 
بيشتر سفرهاي استاني مسئولان قوا و حضور مديران دولتي و نمايندگان 
مجلس و غيره همواره با انبوهي از جمعيت همراه است كه در مراجعه به 
دستگاه هاي اجرايي و خدماتي س��رگردان شده اند يا حقي از آنها ضايع 
شده است. مردم وقتي از دستگاهي خسته و نا اميد مي شوند، اين انتظار را 

دارند مسئولان بالادستی برای گره گشايی اقدامی انجام دهند. 
قوه قضائيه، شهرداري، بيمارستان ها، سازمان تأمين اجتماعي، وزارت 
علوم و آموزش وپرورش، بانك ها و پليس و بخش هايي كه با عنوان دفاتر 
خدمات الكترونيك در حال فعاليت هستند، در مركز بحث تكريم ارباب 
رجوع قرار گرفته اند و بيشترين باز خورد ها را در بحث تكريم ارباب رجوع 
بايد در اين مراكز جست وجو كرد. سرگرداني ارباب رجوع و امروز و فردا 
كردن، پاسكاري هاي بي مورد و شانه خالي كردن از پاسخگويي و نداشتن 
تعهد براي ارائه خدمات، بخش��ي از موضوعاتي اس��ت كه به رغم ادعاي 
دستگاه های دولتي و اجرايي در تكريم ارباب رجوع، همچنان شاهد نقض 

حقوق شهروندي در اين موارد هستيم. 
در كشور ما هنوز به دليل دولتي بودن بس��ياري از ساز و كارها، مراجعه 
به دس��تگاه هاي دولتي و زيرمجموعه يا واس��طه امري اجتناب ناپذير 
است؛ ارزيابی شفافيت و تكريم ارباب رجوع در اكثر اين مراجعات در حد 
مطلوب نيست.  مردمي بودن، شفافيت و تكريم ارباب رجوع شعار همه 
دستگاه ها است. بر اين اساس بخش��ي از پويايي كشور را بايد در تحول 
اداري جست وجو كرد. در تحول اداري توجه به مردم و ارتقای ارائه خدمات 

در اولويت هر اقدام  ديگري قرار دارد. 
در حال حاضر براي تكريم ارباب رجوع روش هاي گونا گوني به كار گرفته 
مي شود. برخي به سراغ هوشمند سازي و فراهم آوردن بستر هاي برخط 
رفته اند.  وقتي براي كاري به اداره اي يا سازمان مراجعه مي شود، وجود و 
ارائه مسير دسترسي گام اولي است كه نشان مي دهد آيا در اين دستگاه 

توجه به مباحث تكريم ارباب رجوع صورت گرفته است يا نه. 
ش��انه خالي ك��ردن از وظايف ذاتي، ك��م كاري و س��هل انگاري، ناقص 
انجام دادن وظايف محوله و نادي��ده گرفتن حقوق مراجعان وجه تمايز 
دستگاه ها در تكريم و تحريم ارباب رجوع است.   در تكريم ارباب رجوع و 
مشتري مداري نبايد اقدامات ساختگي، ظاهري و مقطعي و دهان پركن 
باشد، بلكه اين مسير نيازمند فاكتورهاي مؤثر ارتباطي دوسويه است. به 
هر رو انتظار مي رود دستگاه هاي عريض و طويل كه مراجعان بيشتري 
دارند براي تكريم ارباب رجوع اقدامات خود را به سمت شفاف تر شدن در 
جهت رضايت مراجعان بسط دهند. ارائه خدمات بدون منت و شفاف از 

مسير قانوني مي تواند لبخند رضايت را بر چهره ارباب رجوع بنشاند. 

بیژن سوراني

وقتي »هيچ« نداري و مي بيني مس�ئولان منطقه اي ك�ه در آن زندگي 
مي كني، كاخ�ي بنا كرده  اند و در عين حال برايش�ان مهم نيس�ت چه 
اتفاقي بر س�ر تو و خان�واده ات مي آيد، قلبت از درد مچاله مي ش�ود و 
مي خواهي بر سرشان فرياد بزني و حق نگرفته ات را از آنها پس بگيري. 
وقتي در خانه كاه گلي ات نشسته باشي و هنگام بارش باران، سقف روي 
س�ر خودت و خانواده ات خراب ش�ود و كوچه هاي خاك�ي، گل آلوده و 
چسبناك شده باشند و امكان بيرون رفتن از خانه را هم نداشته باشي، 
تصور مسئولاني كه در »كاخ سفيد آبادان« نشسته اند و از ديدن بارش 

باران لذت مي برند و چايش�ان را مي نوش�ند، حال و هوايت را از اين رو 
به آن رو مي كند و نمي تواني تفاوت ها و تبعيض ه�ا را تحمل كني؛ اين 
شرايط س�اكنان مناطق محروم خوزستان اس�ت كه هيچ كس صداي 
محروميت شان را نمي شنود و هيچ مسئولي نيز براي رفع مشكلاتشان 
دغدغه اي ندارد. همه اينها در ش�رايطي اس�ت كه قرار بود كاخ سفيد 
منطقه آزاد آبادان فروخته و پول آن ص�رف رفع نياز محرومان منطقه 
ش�ود، اما نه تنها اين اتفاق نيفتاده، بلكه نسبت به رفع مشكلات قشر 
ضعيف س�اكن در منطقه ه�م تا كن�ون اقدامي صورت نگرفته اس�ت. 

طبق آمار منتشر شده حدود 70 درصد 
از آب با مديريت غلط در كشور تبديل 
به ابر شده و توس�ط باد از كشور خارج 
مي ش�ود. اي�ن اع�داد و ارقام نش�ان 
مي ده�د كه م�ا كم آبي و خشكس�الي 
نداريم، بلكه ب�ا بحران س�وءمديريت 
مناب�ع آب در كش�ور مواجه هس�تيم

رضا دهشيری |  جوان

ارتش سوئيس استفاده از پيام رسان هاي
خارجي را ممنوع كرد

ارت�ش س�وئيس اس�تفاده از تمام�ي پيام رس�ان هاي خارج�ي 
مانن�د وات�س اپ، س�يگنال و تلگ�رام را از س�وي پرس�نل خود 
ممنوع ك�رد. ارت�ش اين كش�ور به كاركنان دس�تور داده اس�ت 
كارب�ران از اپليكيش�ن داخل�ي Threema اس�تفاده كنن�د. 
آنطور كه خبرگزاري آسوشيتدپرس گزارش داده، بخشنامه استفاده 
از پيام رسان داخلي به كاركنان ارشد ارتش س��وئيس در ماه گذشته 
ميلادي ارسال شده است. در اين بخش��نامه به نگراني هاي مربوط به 
حريم خصوصي پرسنل و اطلاعات نظامي اشاره شده است. برخي منابع 
فاش كرده اند كه در نامه اصلي به رؤساي ارتش گفته شده است استفاده 
از هيچ سرويس پيام رسان ديگري هم مجاز نخواهد بود.  نگراني اصلي 
مقامات سوئيس از پيام رسان هاي خارجي، توانايي مقامات در واشنگتن 
براي دسترسي به داده هاي ذخيره شده از سوي شركت هايي است كه 
تحت صلاحيت قضايي ايالات متحده هس��تند. همانطور كه در قانون 
cloud )اب��ر( ايالات متحده توضي��ح داده شده اس��ت، ارائه دهندگان 
خدمات مجازي تحت صلاحيت قضايي ايالات متحده موظف هستند 
كه از حكم دادگاه هاي ايالتي، صرف نظر از اينكه س��رورها در كجا قرار 
دارند، پيروي كنند.  مقررات GDPR اروپا حمايت هاي زيادي از حريم 
خصوصي ساكنان اتحاديه اروپا كرده اس��ت. به استناد همين مقررات 
طرفداران حريم خصوصي و ش��ركت هاي چند مليتي به طور يكسان 
اميدوار بودند كه سوابق ذخيره شده در اتحاديه اروپا خارج از صلاحيت 

سيستم قضايي ايالات متحده باشد.

حقوق سربازان سال آینده 
افزایش مي یابد

رئيس كميس�يون امنيت ملي مجلس از افزايش حقوق سربازان 
در س�ال آينده خبر داد و اعلام كرد، در كميس�يون تلفيق و ذيل 
تبصره ۱۴ قانون هدفمندي يارانه ها اين افزايش را در نظر مي گيريم. 
امسال هم مانند هر س��ال رديف بودجه اي به سربازان اختصاص داده 
نشده و اكنون اين پرسش مطرح اس��ت كه آيا در سال آينده سربازان 
افزايش حقوق دارند و در كميس��يون تلفيق به اين مس��ئله رسيدگي 
مي ش��ود يا خير. در اين خص��وص رئيس كميس��يون امنيت ملي به 
خبرگزاري مهر گفت: هيچ سالي در بودجه رديفي براي حقوق، البسه و 

پوشاك سربازان ديده نمي شود و اين موضوع جديد نيست. 
وحيد جلال زاده افزود: در تبصره 14 قانون هدفمندي يارانه ها س��ال 
گذشته عدد خوبي را براي افزايش حقوق سربازان در نظر گرفتيم كه 
اين موضوع سبب ش��د تا هم حقوق س��ربازان افزايش پيدا كرد و هم 
مباحثي كه به پوشاك و البسه مربوط مي شد، حل شد. امسال هم در 
تبصره 14 اين اتفاق مي افتد و در سال آينده افزايش حقوق سربازان را 
داريم.  جلال زاده در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه چند درصد حقوق 
س��ربازان افزايش پيدا مي كند، گفت: بايد ابتدا منابع مشخص شود تا 

بتوانيم بگوييم قرار است اين افزايش چه مقدار باشد. 
اين نماينده مجلس ادامه داد: بايد ديد بودجه امسال با چند دلار بسته 
و چند بش��كه نفت به بودجه اختصاص داده مي شود و بعد كميسيون 
تلفيق تش��كيل ش��ود تا بتوانيم در مورد اين موض��وع صحبت كنيم.  
گفتني است نخستين بار در سال 99 كميسيون تلفيق بودجه مجلس 
تصويب كرد كه حقوق و مزاياي سربازان در سال آينده )سال 1400( 
معادل 75 درصد يك پايور )همان چيزي كه در قانون پيش بيني شده( 

و چند برابر سال 99 شود كه اين اتفاق هم رخ داد. 


